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2008-ban a földesi szabadidőköz-
pont immár hatodik alkalommal 
adott otthont a települési lapok 
szerkesztői tanfolyamának. A kép-
zés hallgatói, akik az ország legkü-
lönbözőbb falvaiból és városaiból 
érkeztek, örömmel tapasztalták 
meg, hogy az egész fürdő területe, de 
maga a település is rendezett, tiszta 
és barátságos. Erről is beszélgettünk 
a polgármester asszonnyal.

– Ön két gyermek édesanyja, pol-
gármester, ráadásul most végzi a jogi 
egyetemet. Nem sok ez egyszerre?

– A családom nagy segítség, biztos 
háttér. Igyekszem minden területen 
a lehető legjobban helytállni. A leg-
fontosabb számomra úgy betölteni 
a hivatásomat, hogy a családom se 
szenvedjen hiányt. Az egyetemi tanul-
mányokra a munka és a család mellett 
fennmaradó időmet igyekszem ma-
ximálisan kihasználni. Hiszem, hogy 
40 éves fejjel is érdemes tanulni. Úgy 
gondolom, hogy jól tudom hasznosí-
tani a megszerzett tudást a település 

érdekében, mivel ez megkönnyíti majd 
az eligazodást a jog útvesztőiben.

– Milyen a kapcsolata a lakos-
sággal?

– Nagyon jó. Szeretem a földesi 
embereket. Azt várom, hogy az itt 
élők a munkám alapján minősítsenek. 
Természetesen nem tudunk min-

Jubilál a települési lapok szerkesztői, 
illetve kommunikációs szakemberek 
részére kiírt képzés szervező gár-
dája. Országos szinten egyedülálló 
módon tizedik alkalommal sikerült 
megszervezni a kurzust, amelyre 
most 13 megyéből érkeztek hallgatók 
Földesre, a szabadidőközpontba. 

A képzés vezetőjét, Gönczi Má-
riát, a Magyar Újságírók Országos 
Szövetségének választmányi tagját, 
a Helyi Lapok Szakosztályának tit-
kárát kérdeztem. „Sok munkával 
de jó hangulatban telik ez az egy 
hét, ünnepelni pedig csak a végén 
fogunk – kezdi a szervező. – Tizenöt 
éve népművelőként kóstoltam bele 
először a helyi lapok szerkesztésébe. 
Hamar tudatosult bennem, hogy a 

helyi lapok munkatársainak megfelelő 
szakmai képzésre volna szükségük. Az 
első tanfolyamot 2000-ben dr. Müllner 
Jenő sajtótörténész, főszerkesztő 
segített elindítani, akkor havonta egy 
alkalommal tartottunk előadásokat 
Debrecenben. A második évtől kezdve 
egyhetes bentlakásos tanfolyammá 
alakult a képzés, az itt szerzett oklevél-
lel a hallgatók felvételi nélküli bejutási 
lehetőséget kapnak a Bálint György 
Újságíró Akadémiára. A képzés során 
a műfajismeret elmélete és gyakorlata 
mellett szó esik a sajtóetikáról és a 
sajtójogról, az általános és a közéleti 
protokollról is. A hét végére a hallga-
tók közös szerkesztésében megjelenik 
az a nyolcoldalas színes újság, amelyet 
Földes, Bihartorda, Bihardancsháza, 

Csak a fociban szorul a pálya szélére
Jeneiné Egri Izabella, Földes polgármestere

den ügyben pozitív döntést hozni, 
mérlegelnünk kell az érdekeket és a 
lehetőségeket.

– Ön szerint nehezebb nőként pol-
gármesternek lenni?

– Nem, legfeljebb amikor a kör-
nyék polgármesterei a futballpályán 
mérik össze erejüket – én ilyenkor csak 

drukkerként veszek részt. A tudás és a 
rátermettség számít, semmi más.

– A gyógyvíz és a strand nagy lehe-
tőségeket rejt, de állandó fejlesztésekre 
is szükség van az EU-s normák betar-
tásával. Hogyan tudnak megbirkózni 
ezzel a feladattal?

– Ez a létesítmény kitörési pont 
lehet a falu életében, mert nemcsak 
gyógyfürdőként, hanem uszodaként 
is üzemel, amelyet a környező telepü-
lések lakói is igénybe vesznek. A léte-
sítmény hasznosításával kapcsolatosan 
tárgyalásokat folytatunk egy budapesti 
céggel. Szeptemberben kapjuk kézhez 
az írásos ajánlatot. Van más elképzelé-
sünk is, szeretnénk a hőenergiát és a 
feltörő metánt hasznosítani.

– Jelenleg milyen beruházásokat 
folytatnak?

– Intézményeink felújításra szo-
rulnak. A legfontosabb a Karácsony 
Sándor ÁMK iskolájának renoválása, a 
közösségi ház bővítése, valamint az út-
jainkat szeretnénk szilárd burkolattal 
ellátni. Ezek a legközelebbi céljaink.

Nagy Erzsébet – Szentendre

Újságírók tizedszer

Nagyrábé és Sáp olvasói most a 
kezükben tarthatnak. Segítségükért 
köszönettel tartozunk kiemelt támo-
gatóinknak, az újságíró-szövetségnek 
és Földes önkormányzatának, illetve 

a település polgármesterének és azok-
nak a vállalkozóknak, akik lehetővé 
tették, hogy lapunk az öt település 
minden otthonába eljusson.”

Koczka József – Eger   
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Földes arra törekszik, hogy minél gyümölcsözőbb együttműködések 
alakuljanak ki a Sárréti kistérségen belül. Ebben partnerének tudhatja 
Bihardancsházát, Bihartordát, Nagyrábét és Sápot is. A négy környékbeli 
település polgármesterét vágyaikról, céljaikról kérdeztük. Kérésünkre 
elmondták, mi volna a három legfontosabb dolog, amit meg szeretnének 
valósítani településük fejlődése érdekében.

KARACS IMRE 
Sáp

Hogy mit kívánnék polgármes-
terként? Elsősorban a társadalmi, 
gazdasági biztonságot tartom fontos-
nak a régióban, és azon belül Sáp te-
lepülésen. Emellett abban is segíteni 
szeretném az itt élőket, hogy minden 
tekintetben kiegyensúlyozott életet 
folytathassanak.

Harmadikként pedig az európai 
integráció teljes körű megvalósítását 
emelném ki településünkön.

Úgy gondolom, a hosszú távú 
előrehaladás érdekében a megfelelő 
szemlélet kialakítását idejekorán el 
kell kezdeni. Nem véletlenül fogtunk 
hozzá az iskola és az óvoda szakmai 
és eszközállományának pályázati 
úton való megteremtéséhez. Na-
gyon  fontos, hogy gyermekeink 
olyan környezetben szerezzék meg 
tudásuk alapjait, amely szakmai, 
szellemi tőkével és a legmodernebb 
technikai eszközökkel bír. Ezek a 
diákok Európa bármely országában 
megállják majd a helyüket.

Ezért a mi településünk is arra 
törekedett, hogy a Regionális Ope-
ratív Programon keresztül uniós 
támogatásból megvalósíthassa az 
iskola teljes körű felújítását, és má-
sodik lépcsőként – ma már elmond-
hatom – az óvoda kibővítésének és 
felújításának sikeres pályázatát is 
magunk mögött tudhatjuk. Csak 
úgy juthatunk el ténylegesen is Eu-
rópába, ha az itt élő gyerekek már 
természetesnek vehetik az unióra 
jellemző feltételeket.

Fülöp Emília – Sáp

GYARMATI SÁNDORNÉ
Nagyrábé

Egy polgármester nem válthatja 
meg a világot, de szeretném ezt a cik-
lust meghatározóvá tenni a település 
szempontjából. Két fejlesztés jelente-
né a legjelentősebb előrelépést.

Egyik kiemelkedően fontos el-
képzelésünk, hogy a jelenleg négy 
telephelyen folyó oktatást központi 
helyre költöztessük. Ehhez az iskola 
tetőterének beépítése volna a legké-
zenfekvőbb megoldás. Ha elkészül-
het az építési engedéllyel rendelkező 
bővítés, az óvoda, az iskola és a mű-
velődési ház egymáshoz igen közel, 
egy blokkban helyezkedhet majd el.

Második nagy jelentőségű el-
gondolásunk, hogy településünkön 
ténylegesen is minél hamarabb 
kiépülhessen az a szennyvízhálózat, 
amelyet a négytelepüléses agglo-
merációra terveztek meg. Mivel a 
hálózat kiépítéséhez és meg1zethető 
üzemeltetéséhez szükséges pénzt 
nagyon nehéz előteremteni, problé-
máink orvoslására alternatív megol-
dásokban is gondolkodunk.

Ezen túl természetesen minden 
lehetőséget megragadunk a tele-
pülés fejlesztésére. Folyamatosan 
pályázunk egyénileg és kistérségi 
szinten is. Jelenleg ivóvízminőség-
javító programban veszünk részt, 
szilárd útburkolat építésére és digi-
tális táblákra nyertünk pénzt, illetve 
szeretnénk megoldani a belvíz elve-
zetésére szolgáló csatornarendszer 
kiépítését is.
Bobikné Sándor Erzsébet – Bököny; 

Törköly Ágnes – Csengele

DR. SZABÓ JÓZSEF
Bihartorda

Az embernek tudnia kell, hogy 
hol él. Olyan dolgokban kell gon-
dolkodnunk, amelyek megvalósít-
hatók. 1990-ben, amikor az önkor-
mányzatiság indult, olyan település 
kialakítása volt a célunk, ahol az 
emberek komfortérzete jó – nem 
kitűnő, jó. Hasonlítson ahhoz, amit 
– pozitív értelemben – egy városi 
lakó is érezhet. Ennek megfelelően 
működtünk és működünk.

Ha lehet a kívánságot teljesíteni 
– és a kívánságokból sosem elég, 
mert mindig jönnek az újabbak és 
újabbak –, először is szeretnénk 
a közösségi park rehabilitációját 
megoldani, ami kistérségi vagy 
önálló pályázat benyújtásával le-
hetséges. Örülnénk neki, ha még 
ebben a ciklusban megvalósulhatna 
a felújítás. Ezenkívül természetesen 
nagyon sok feladat vár még ránk. 
Elsősorban arra törekszünk, hogy 
intézményeink színvonalasan mű-
ködjenek, és úgy gondolom, ennek 
egyetlen módja a társulási forma. 
Településünkön csak a polgár-
mesteri hivatal önálló, a szociális 
ellátórendszer már társulási keretek 
között funkcionál. Boldog lennék, 
ha társulásaink életképesek ma-
radnának.

Emellett a nyugalom és az egy-
más iránti tolerancia megerősítése 
nagy lépés lenne községünkben. 
Akkor azt mondhatnám, hogy 
majdnem elégedett vagyok.

Bánáti Veronika, Tóth Istvánné – 
Berente

MAJOR JÓZSEF
Bihardancsháza

Településünk 199 lakosával Haj-
dú-Bihar megye második legkisebb 
faluja. Első és legfontosabb célunk, 
hogy a települést megmentsük a 
teljes elnéptelenedéstől. Olyan falu 
kialakításán dolgozunk a képviselő-
testülettel együtt, ahova szívesen 
jönnek az emberek, ennek érdekében 
a csend és nyugalom adta lehetőséget 
próbáljuk meg kiaknázni, egyfajta 
turisztikai vonzerőként.

Másodszor: a betérő számára 
fontos az első benyomás. Ezt szem 
előtt tartva beadtunk egy pályázatot 
a helyi közösségi és sportélet javítá-
sára, és elnyertünk 18 millió forint 
támogatást a jelenlegi játszótér 
területének átalakítására. Ebből 
1lagóriát, lelátót építünk, valamint 
felújítjuk a játszóteret és a focipá-
lyát. A szemközti erdős területen 
halastavat szeretnénk kialakítani. 
Problémánk, hogy a területet az 
erdőművelésből kivonni nagyon sok 
pénzbe kerül. Ezért területcserében 
is gondolkodunk, amire még keres-
sük a legjobb megoldást.

Végül pedig azt gondolom, hogy 
mindezek nem sokat érnek, ha 
nincs egészség és egyetértés. Lé-
nyeges, hogy összhang legyen a 
település lakói között. Számunkra 
mindenki fontos, akit ide kötnek a 
gyökerei. Rájuk gondolva rendez-
tük meg idén első alkalommal a 
Bihardancsházáról elszármazottak 
találkozóját hagyományteremtő és 
kapcsolatmélyítő céllal.

Krakkó Károly – Rozsály

Polgármesterek vallanak terveikről

Három kívánság



A Karácsony Sándor ÁMK programjai

Lendületben a közösség
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A turista meglepődve tapasztalhatja, hogy 
milyen érték rejtőzik alig negyedórányira 
Hajdúszoboszlótól. Akinek elege van a nya-
ranta zsúfolt fürdőkből, annak ideális lehet 
a családias hangulatú földesi gyógyvizes 
strand, amely májustól szeptember közepéig 
tart nyitva. A vezetővel, Kakucsi Ferenccel 
beszélgettem.

– Hogy érzi magát egy évvel az úszómeden-
ce átadása után? Beváltotta-e a hozzá fűzött 
reményeket?

– Örülök neki, hogy ki tudtuk harcolni a 
vízforgatós úszómedence megépítését. Azóta 
a vendégek kedvence lett.

– Hogyan alakult az idei forgalom?
– Kedvezőbben, mint a tavalyi, de nyereség-

ről még nem számolhatunk be. Gyakorlatilag 
a főszezonban kell előteremtenünk az egész 
éves bevételt.

– Milyen szolgáltatásokat vehetnek igénybe 
a vendégek?

– A szabadidőközpontban faházakban és 
több száz sátorhelyen biztosítunk szállást a 
vendégeknek. A vizes létesítmények mellett 
atlétika-, tenisz- és strandfocipályával várjuk 
őket. A fürdő területén büfé is működik.

– Az ideérkezők gyakran hiányolják a feltű-
nőbb útbaigazítást.

– A tájékoztató táblákat valóban le kell cse-
rélnünk, illetve növelnünk kell a számukat.

– Hogyan reklámozzák a strandot?
– Korábban nem volt teljes a gyógyvizes 

szolgáltatási skála, így nem akartunk reklámra 
költeni. Az átalakítás óta kiadott szórólapnak, 

a debreceni utazási kiállításnak, a webes meg-
jelenésnek viszont már a nyáron éreztük a 
jótékony hatását. 

– Milyen további fejlesztéseket terveznek? 

Nagyné Lengyel Erika immár tíz éve látja 
el a földesi ÁMK közművelődési egységének 
és művészeti iskolájának vezetői feladatait. 
Igazi közösségi ember, aktív résztvevője 
és irányítója a település közéletének. Azt 
mondja hogy nagyon megfogta a helyiek 
összetartása, a közösségi életért tenni akaró 
lakók segítőkészsége. Ez az, ami hajtja. Éppen 
ezért örömmel működik közre az idén már 
negyedik alkalommal megrendezett Kárpát-
medencei Vőfélytalálkozó szervezésében is, 
amelyet Gyönyörű Zsigmond, a földesi Szél-
rózsa Néptáncegyüttes vezetője hívott életre. 
A mintegy 80-100, a Kárpát-medence összes 
régiójából érkező vőfély részvételével zajló 
eseménynek november 28–29-én ad helyet 

A földesi zászlóshajó

– Az önkormányzat anyagi lehetőségei 
behatároltak. A szabadidőközponttal és a für-
dővel kapcsolatban tárgyaltunk egy befektetői 
csoporttal a közös üzemeltetés reményében. 
Pályázati pénzből vagy kölcsönből az úszó-
medence lefedését és a gyógyvizes medence 
felújítását, illetve a gyógyvízzel feltörő metán-
gáz hasznosítását is tervezzük.

– Lehet-e sikeres fürdőtelepülés Földes?
– Igen, ha a vállalkozói csoportok befek-

tetnek a fent említett módokon. Én bízom a 
sikerben.

Bayer Attila – Miskolc

az ÁMK. Disznóvágás, régi mesterségek be-
mutatása, kézművesvásár, lakodalmas 1lmek 
vetítése és természetesen esti mulatság várja 
a látogatókat.

De nem ez az egyetlen országos hírű ese-
mény a községben. Júliusban először rendezték 
meg az aratófesztivált, melynek célja a régi szo-
kások, hagyományok megőrzése, bemutatása a 
1ataloknak. A kertbarát kör rendezésben, szer-
vezésben való segítsége nélkül ez nem jöhetett 
volna létre. Két ilyen rendkívül színvonalas 
rendezvény hallatán már kíváncsian kérde-
zem Erikát, hogy mivel fognak előrukkolni 
az október 4-ei falunapon. Remélhetőleg egy 
sztárvendéggel, akinek a kilétét egyelőre még 
nem lehet tudni. Rendkívül színes paletta ez 

egy község számára, de nincs megállás, renge-
teg még a tennivaló mind a programok, mind 
a felnőttoktatás fejlesztésében. Szerényen csak 
annyit mond: mindenre nyitottak vagyunk.

Jakab Mária – Szentendre



Miklós a keresztútnál
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A Karácsony Sándor Mű-
velődési Társaság tizenhét éve 
munkálkodik azon, hogy a 
neveléstudomány híres tudósá-
nak szellemi örökségét ápolja, 
s érdeklődést keltsen minden 
olyan alkotó iránt, akik e táj 
szülöttei. Péter Imrét (fotónkon 
a helyi általános iskola tanulói-
nak körében), a társaság elnökét 
arról kérdezem, miként szólítják 
meg programjaikkal a különféle 
korosztályokat.

– Karácsony Sándorra em-
lékezve a reneszánsz emlékév 
jegyében címet viselő nyertes pályázatunk fő gondolata az volt, hogy minden korosztály számára 
maradandó élményt nyújtsunk, és erősítsük a kötődést a szülőföldhöz. Január 22-én, a Magyar 
Kultúra Napján a földesi civil szervezeteknek szellemi vetélkedőt szerveztünk. Márciusban a 
Magyarok Házában részt vettünk egy konferencián, s a Mezőgazdasági Múzeumba látogattunk, 
ahol egy földink kalauzolt bennünket. A pedagógusnapon a Kerepesi temetőben megkoszorúz-
tuk Karácsony Sándor síremlékét. Emlékezetes volt a Népfőiskolai Egyesülettel közös kirándulás 
Kárpátaljára, a magyar történelem emlékhelyeire. Szintén a pályázat tette lehetővé a társaság VII. 
helytörténeti füzetének kiadását. Ősszel két előadással várjuk az érdeklődőket: október 27-én 
Czakó Gábor írót, november 10-én dr. Bakó Endre irodalomtörténészt hallgathatják meg. 

S hogy ki volt Kosztolányi Dezső unokatestvére, akire a község büszke lehet, azt is megtud-
tam Péter Imrétől: dr. Brenner József, aki 1916–18-ig Földes körorvosa volt, s aki Csáth Géza 
néven írta regényeit.

Farkasné Molnár Csilla, Veszprém–Gyula0rátót

Bere Anna Mária, Földes festőművésze 
vallja, hogy nyitott szemmel kell járni, hiszen 
az élet rengeteg gyönyörűséget rejt magában; 
mindenben észre kell venni a szépet – ezt 
próbálja megfesteni és képei által mások-
kal is megismertetni. Festészete formálja 
világszemléletét: sokszor a leglehetetlenebb 
helyzet is kínál számára olyan élményt, 
ami megihleti, és ez újabb kép születéséhez 
vezet.

Művészetére legnagyobb hatással mestere, 
Nagy Lajos Imre szobrászművész volt, aki 
precizitásra, alaposságra, lendületességre 
tanította. Példamutató számára Luczi János, 
akitől emberséget tanult, akinek szakértelme 
segített hibáinak kijavításában.

Képei hangulatokat fejeznek ki, sokszor a 
költészettel köti össze festményeit, különösen 
közel áll hozzá Weöres Sándor poézise. Fes-
tészete több irányzat jegyeit is magán viseli, 
hiszen szeret kísérletezni, a képek technikáit 
tekintve is.

Bere Anna Mária arra tanít alkotásaival, 
hogy az élet bármely területén megtalálható 
a szép, minden élethelyzet kínál számunk-
ra egy újabb lehetőséget. Ha így tekintjük 
őket, művei tükrében újraértelmezhetjük 
önmagunkat. A festészet által képes önma-
gát kifejezni, és ezt a készséget igyekszik 
átadni tanítványainak is. Fáradozásai  nem 
hiábavalóak. Pártfogoltjai számos versenyen 
elért sikerükkel igazolják munkájának ered-
ményességét.

Kis Gabriella – Sóskút

A Kaba felől Románia irányába utazó jól 
dönt, ha megpihen egy 1nom ebédre a Miklós 
fogadóban, Földes határában.

Nagy István és barátja, Pércsi Miklós hosz-
szas gondolkodás után jutott arra a döntésre, 
hogy belevágnak a fogadó üzemeltetésébe. 
Bennük volt a vállalkozó szellem, ugyanakkor 
izgatottan láttak hozzá a feladathoz 2002-ben. 
Elsősorban a helyiekre, az átmenő forgalom-
ra, a Földesi Szabadidőközpont és Strandfür-
dő látogatóira alapozták a vendégkört.

Az étterem rendszeresen települ ki a 
környékbeli rendezvényekre, illetve gyakran 
főznek a szabadidőközpontban táborozóknak 
is. A sok 1nom étel mellett az eredeti helyi 
specialitások, a földesi savanyúleves, illetve 
a párolt, szaQosan elkészített cigánypecsenye 
igazán csábítóan hat a vendégekre. 

Számos törzsvendégük van, és országos 
hírű személyiségek is gyakori látogatói a 
fogadónak. Az elégedetten távozók később 
biztosan visszatérnek, jó hírét keltve az étte-
remnek az ország határain innen és túl.

A tulajdonosok ebben az évben az önkor-
mányzattal közösen tervezik az épület felújí-

tását. Az Európai Unió elvárásait 1gyelembe 
véve légkondicionáló berendezést szerelnek 
fel, korszerű nyílászárók kerülnek a régiek 
helyére, és a terasz is új arculatot kap.

Kovács Zoltán – Vámospércs (x)

Ki volt Kosztolányi unokatestvére?

Nyitott
szemmel járni…

Helytörténeti kutatások Földesen
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A Karácsony Sándor Általános Művelődési 
Központ élére az előző vezető nyugdíjazását 
követően új igazgató került. A pályázatot 
Horváth Sándorné nyerte meg, aki 26 éve 
az intézmény munkatársa. Eddig tanítóként 
dolgozott, de kollégái biztatására megpályázta 
az igazgatói állást. Jól ismeri a helyi lakosok 
gondjait és a település lehetőségeit, ezért úgy 
gondolta, hogy vezetői munkája eredményes 
lehet. Hivatása, a tanítás mellett már korábban 

Farkas Dóri kedves, csillogó szemű tizen-
egy éves kislány. Kicsit félszegnek tűnik, de ez 
csak az új helyzetnek szól, hiszen most először 
beszélget vele újságíró.

A családban nagyon várt, egyedüli gyer-
mek, megszületése már-már csodának számí-
tott. Édesanyja szerint Dóri – ahogy a neve is 
jelenti – Isten ajándéka. És valóban az. Ő az 
osztály középpontja, társai szeretik, 1gyelnek 
és hallgatnak rá. 

A kiválóan teljesítő ötödik osztályos kislány 
sok mindenben kipróbálta már magát: zene, 
tánc, dráma, képzőművészet, de a sport sem 
idegen számára. Apai nagyapjától megtanult 
citerázni, s azóta együtt lépnek fel különböző 
kulturális rendezvényeken, a család és a közön-
ség nem kis örömére. Szépíró-, szépolvasó-, 
helyesírási és komplex tanulmányi versenyek 
okleveleivel is büszkélkedhet. Ezeknek se szeri, 
se száma. Tavaly megjelent egy fogalmazása is 
a Földesi Hírlevélben.

Legkedvesebb elfoglaltsága mégis a rajzo-
lás. Már az oviban megszületett első nyertes 
alkotása, az Űrmanócskák. Rajzain két-három 
éve ruhatervek jelentek meg, később egész 
kollekciók, az évszakoknak megfelelően.

– És mi szeretnél lenni, Dóri? – teszem fel 
a szokásos kérdést.

A válasz habozás nélkül érkezik: 
– Ruhatervező.
Ehhez már a varrás tudományával is is-

merkedik a nagylány, így gyarapodik otthon 
a babaruhatár. Dóra édesanyja csak mosolyog, 
büszkén gyönyörködve lányában, és bízva ab-
ban, hogy egyszer teljesül majd a nagy álom. 

– Mondd csak el, Dóri, mi is az! – biz-
tatja.

– A rajzaimat szeretném megmutatni 
Náray Tamás divattervezőnek.

Kívánjuk neki, hogy ez minél hamarabb 
teljesülhessen.

Mlinárcsek Márta – Nógrád

Rózsaszínű lányszoba. Festőállvány, számí-
tógép, rengeteg plüssállat és még több könyv. 

– A Harry Potter sorozat a kedvencem. 
Hermione olyan okos. Szeretem!

Bíró Niki hetedik osztályos. Egy évvel 1a-
talabb társainál, ugyanis, rendhagyó módon, 
ő rögtön a másodikkal kezdett. 

– Egy hónapot jártam elsőbe. Aztán vizsgát 
kellett tennem az első osztályos anyagból. Ez-
után folytathattam a második osztályban.

Háromévesen már szótagolva olvasott és 
nyomtatott betűvel írt. Óvodás társainak ő 
olvasott mesét. Érdekelte a csillagászat, kártya-
várat épített, perceken belül kirakta a puzzle-t. 
Manapság a kémiát, a számítástechnikát, a 
biológiát tanulja szívesen. A művészetekben 
is otthonosan mozog, az ő munkái díszítik 
a szülői ház legtöbb helyiségét. Képein főleg 
állatokat ábrázol. A rajzpályázatokon mindig 
sikereket ér el. Zongorázik, a helyi rendezvé-
nyek gyakori fellépő kis művésze.

Mikor a vágyairól, kívánságairól kérdez-
tem, sokáig töprengett. Aztán félve árulta el, 

is részt vett az intézmény vezetésében, hiszen 
munkaközösség-vezető volt, szervezte a sza-
badidős tevékenységeket. Természetesen az 
intézmény működésével kapcsolatosan is sok 
tapasztalattal rendelkezik.

Koncepciójának legfontosabb eleme az ér-
tékek megőrzése. Az intézmény kiváló minősí-
tésű művészeti iskolájában továbbra is fontos 
a különböző tanszakok képzési színvonalának 
fenntartása. A felső tagozatban az informatika 
tanítása és a nyelvek oktatása a legjelentősebb 
feladat. Az oktatás területén eddig a felzár-
kóztatás volt az elsődleges, de mostanra a 
tehetséggondozás került előtérbe.

A művelődés területén az ÁMK kiemelt 
célja a környékbeli néphagyományok ápolása 
és bemutatása, hogy a 1atalabb generációk is 
megismerhessék a régi szokásokat. Ezt a célt 
szolgálja az évente megrendezett Kárpát-me-
dencei Vőfélytalálkozó, ahol eddig is nagyon 
sok vőfély idézte fel a lakodalmak szokásait. 
Új rendezvény az aratófesztivál, amit szeret-
nének hagyománnyá tenni. Nagyon fontos 
a közös együttműködés és a közös színterek 
kialakítása.

Az igazgatónő fontosnak tartja az állan-
dóság erősítését, mert ez a tanulók számára 
biztonságot jelent. Tervei között szerepel az 
épület felújítása, amihez pályázatok útján 
szeretne pénzt szerezni.

Fodor Judit – Berekfürdő

Fontos az értékek megtartása

Dóri álma

hogy egy lovat szeretne. Minden más tökéletes. 
A példaképeiről feltett kérdésemre gondolko-
dás nélkül rávágta: anyuék.

Szabó Mária – Szabadszállás
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A Földesi Rákóczi Mezőgazdasági 
K;., akik az idei földesi újságíró-
képzés előadásainak helyszínét 
biztosították a cég pincesorán, a 
hasonló nevű termelőszövetkezet 
jogutódaként alakult. Az ügyvezető 
igazgató, Nagy Miklós közreműkö-
désének köszönhetően könnyen elju-
tottunk azokhoz a szakemberekhez 
is, akiktől első kézből kaphattunk 
átfogó képet a község számára jelen-
tős vállalkozás tevékenységéről. Bíró 
Pál állattenyésztési főágazat-vezető, 
a kft. ügyvezetője és Sápy Béla, 
a kft. szarvasmarha-tenyésztési 
ágazatának vezetője nyilatkozott 
lapunknak.

Bíró Pál az ország harmadik leg-
nagyobb jércenevelő, tojótyúktartó és 
tojásfeldolgozó üzemének vezetője. A 
rendkívül dinamikus 57 éves szakem-
ber a modern és folyamatosan fejlődő 
üzem legjellemzőbb adatainak az évi 
800 millió forintos bruttó árbevételt, 
a 215 ezer darabos jércenevelést, 
a 200 ezer darabos tojóállományt, 
továbbá az 55 millió tojás előállítását 
tartja. Ez utóbbinak felét saját maguk 
értékesítik, másik részét a Magyar 
Tojás Kft.-vel közösen. Korszerű, 
automatizált üzemükben óránként 

30 ezer tojást válogatnak, mérettől és 
darabszámtól függően csomagolják 
őket. Kiszállítás előtt az előírásszerű 
tárolásra is van kapacitásuk.

Az 55 főt foglalkoztató, a teljes 
takarmánymennyiséget önállóan elő-
állító üzem nagy fejlesztések előtt áll. 
Ezt részben az egyre szigorodó uniós 
előírások is megkövetelik, a helyi és 
a sápi telephely 100-100 ezer darabos 
tyúkállományának hígtrágyakezelését 
például 2010-ig kell megoldaniuk. Ez 
várhatóan 85 milliós beruházással 
valósulhat meg. Az előírásoknak 
megfelelő, „feljavított” ketreceket 
2012 végéig kell beállítani, 500 millió 

forintért. Az előbbihez 75, az utóbbi-
hoz 40 százalékos állami támogatásra 
van remény.

A főágazat-vezető a tojás át-
lagárától függő évi 35-40 milliós 
nyereségüket szerénynek tartja, de 
bízik a fejlesztésekben és a tojás fel-
értékelődésében.

Sipos Imre – Körösladány

Sápy Bélát a tejtermelés és a 
termelők gondjairól kérdeztük. A 
szarvasmarha-tenyésztési ágazatve-
zető – aki egyben az Alföldi Tej KQ. 
ügyvezetője is – elmondta, hogy a 
szarvasmarhatelep rekonstrukciója 
1981–82-ben történt, akkor alakult ki 
a mai 776 férőhelyes tejelőtehenészet. 
1982 óta csak a feketetarka Hol-
stein-fríz tenyésztése folyik. Jelenleg 
mintegy 600 fejőstehén és annak 
szaporulata van a telepen.

Mivel itt az Alföldi Tej Kft., a 
tej értékesítésével kapcsolatosan 
nincsenek gondjaik, de a felvásárlási 
ár tekintetében más a helyzet. 2003 
novemberéig szabályozott volt a 
tejpiac, akkor összesen 77,2 forintot 
kaptak a termelők egy liter extra 
minőségű tejért. Ma 71 és 80 forint 
között mozog a tej felvásárlási ára. Az 
in]áció 1gyelembevételével látható, 

hogy az ár voltaképpen csökkent. Az 
EU tejpiaca belső piac, hangsúlyozza 
Sápy Béla. A harmadik országba 
exportálható termékek a kemény 
sajtok, a vaj és a tejpor. Ez a piac 
tavaly ősszel kicsit fellendült, de már 
decemberben vissza is esett. A piaci 
spekulációk is erősen befolyásolják a 
termelők helyzetét.

Ha a mostani tejkvóta-támogatás 
nem marad meg tiszta jövedelem-
ként, akkor nem lesz miből fejleszte-
ni, beruházni, bért emelni, technoló-
giát változtatni. Tehát tényleg nincs 
könnyű helyzetben az ágazat.

Szilágyi Gábor – Dömös

Földes központjában 2005 júniusa óta üzemel a CBA. Olyan 
üzletet szerettem volna nyitni, ahol egy helyen kaphatóak az alap-
vető élelmiszerek, háztartási és vegyi áruk, zöldség és gyümölcs, 
barom1- és tőkehús. Az üzletlánchoz való csatlakozással elérhető 
áron tudunk minőségi termékeket és szolgáltatást biztosítani, a vevők 
legnagyobb megelégedésére.

Időközben látványpékséggel, telefonfeltöltési és bankkártyás 
1zetési lehetőséggel bővítettük szolgáltatásaink sorát. Az üzlet 
180 m2-esről 235 m2-esre bővült, dolgozóink száma 14 főre emel-
kedett. Az ő munkájukat minden évben családias rendezvényen 
köszönöm meg.

Frissen nyílt fesztivál- és rendezvényszervező irodám szolgál-
tatásait szintén az érdeklődők igényeinek megfelelően szeretném 
alakítani, például mozgó vendéglátással is foglalkozom majd. Az 
iroda első nagy vállalkozása az I. Bihari Fesztivál, ezt szeptember 
20-án a berettyóújfalui Morotva-ligetben rendezzük meg.

Vállalkozóként emellett természetesen továbbra is fontosnak 
tartom a település rendezvényeinek támogatását.

Máthé Zsolt tulajdonos (x)

Műkő és gránit síremlékek
Betűutánvésés és síremlékek helyreállítása

Karacs László műkőkészítő mester
(20) 334 4477 l 4177 Földes, Kossuth u. 10.

Nagyrábé főutcáján,
a Módos Kft. húsboltjában
mindig friss tőkehúsokkal

és töltelékáruval várjuk vásárlóinkat.
Nyitva tartás

hétfő: zárva, 
kedd–péntek: 7.00–12.00, 14.00–17.00, 

szombat: 7.00–12.00
Nagyrábé, Kossuth u. 38.
(54) 479 015, (20) 927 6339

A földesi TERM-CO Zrt. konzervüzemében termelői áron vásárolhat
kiváló minőségű savanyúságaink, befőtteink széles kínálatából.

Érdeklődjön irodánkban (Földes, Tetétleni útfél) 
vagy az (54) 465 500-as telefonszámon.

 

Több lábon állunk

A vásárlók elégedettségéért dolgozom
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A Hídi csárda kellemes környezetben, barátságos kiszolgálással
várja kedves vendégeit.

Szolgáltatásaink:
 À la carte étkeztetés magyaros ételkülönlegességekkel, vegetáriánus 

ételekkel, házias ízekkel vendégeink igényei szerint
 Esküvők, családi, baráti és munkahelyi rendezvények,

összejövetelek lebonyolítása 120 főig
 Hidegtálak, meleg sültes tálak megrendelésre

 Megrendelések ingyenes házhoz szállítása 20 km-es körzetben 

Nyitva tartás: mindennap 7.00–24.00 óráig

Elérhetőségeink: 4100 Berettyóújfalu, Keleti hídfő
(a 42. számú főút mellett)

Tel.: (54) 718 036, (30) 228 3085, fax: (54) 718 037
E-mail: info@hidicsarda.hu, www.hidicsarda.hu

Gőzerő Autósiskola – „A nevünk kötelez!”

Folyamatosan induló motor- és személygépkocsi-vezetői 
tanfolyamok a Gőzerő Autósiskolánál. Kiválóan képzett, 

türelmes oktatókkal, jól felszerelt tanteremmel várjuk! 

Bővebb információ:
Szatmáriné Pangert Márta (20) 548 8640

Bakó Sándorné (30) 341 4844 

„A megbízhatóság, a szakértelem és a szolgáltatás minősége a 

megbízók megelégedettségének biztosítéka.”

Cégcsoportunk – az AGRO-FÖLDES Kft., az  AGROMARKT Kft. 
és az ÜRMÖSHÁT Kft. – meghatározó szerepet tölt be Földes 
gazdasági életében és a lakosság foglalkoztatásában.
• Az AGRO-FÖLDES Kft. 2000 hektárnyi szántóföldön gazdálkodik, 

és mintegy 200 őstermelő integrációját végzi.
• Az AGROMARKT Kft. fuvareszközei alkalmasak az ömlesztett és 

egységrakatban kezelt áru szállítására az Európa Unió valamennyi 
országába.

• Az ÜRMÖSHÁT Kft. saját földterületen gazdálkodó növényter-
mesztő vállalkozás.

Elérhetőségeink:

4177 Földes, Debreceni út 21.

Tel.: (54) 464 792, Fax: (54) 531 011, deak.geza@tmrt.hu

A Bobájka K;. kiváló minőségű kenyerével, péksüteményeivel
jobban jár!

Vásárlóink 15 féle, kézzel készített kenyérből, 50 féle péksüteményből, 
korszerű, az egészséges táplálkozást segítő pékáruból válogathatnak. 

Ízletes termékeinket rendezvényekre is megrendelhetik.
Termékeink állandó minőségirányítási felügyelet mellett készülnek, 

vevőink mindig megbízhatnak a jó minőségben,
a pontos szállításban és kiváló szolgáltatásainkban.

BOBÁJKA K;. FÖLDESI SÜTŐÜZEME
4177 Földes, Debreceni út 28. n Telefon/fax: (54) 531 053

Termékeink:
építőanyagok, faanyagok, tüzelőanyagok, vasanyagok
Szolgáltatásaink: áruszállítás, költöztetés, gépi rakodás, PB-gázcsere
Nyitva tartás
hétfő–péntek: 7.00–12.00, 13.00–17.00
szombat: 7.00–12.00

4177 Földes, Északi sor (a sportpálya mellett)
Telefon, fax: (54) 464 769, (30) 925 2198
horvath_tuzep@freemail.hu, www.horvathtuzep.uw.hu

Olcsó, jó minőségű felújított használt bútor

Franciaágyak, kanapék, kihúzható sarokülők, ülőgarnitúrák, 
szekrénysorok, gardróbok, tálalók, komódok, íróasztalok,
számítógép-asztalok, konyhai gépek és kiegészítők a-tól z-ig

Földes, Fő utca (a templommal szemben)
(70) 502 7310,  butorpista@citromail.hu

Nyitva tartás: H–P 8–12 és 14–17 óráig, SZO 8–12-ig

Ha szépülni, feltöltődni vágyik, nálunk jó helyen jár!

A Dóra kozmetika magas színvonalú gépparkkal,
Matis francia kozmetikumokkal várja Önt.

Változatos arckezelések nőknek és fér7aknak egyaránt, 
exkluzív arc- és dekoltázskezelések, testkezelések, para8nos 

kéz- és arcápolás, gyantázás, műszempilla-készítés, smink, 
sminktetoválás, fülbelövés, szolárium, 

krémek és dekorkozmetikumok értékesítése, tanulóképzés

Bőrcsiszolás (májfolt, szeplő, heg, problémás bőr kezelése)
Földes, Kinizsi u. 10/a. (70) 515 5279 dorakozmetika@t-online.hu

Hobbi- és horgászbolt, Földes
Üzletünkben széles választékkal 
várjuk kedves vásárlóinkat:

horgászcikkek, 
kisállateledelek, női táskák, 

pénztárcák, divatcikkek, 
iskolatáskák, akvarisztikai 

cikkek, ajándéktárgyak.
Nyitva tartás: 

hétfő–péntek: 8.00–11.00
 és 14.00–17.00,

szombat: 8.00–11.00

A Borostyán Vendégház 
szeretettel várja Földes főterén 
(a buszmegállóhoz közel) azo-
kat a pihenni vágyókat, akik 
szeretik a gyógyfürdőzést, a 
horgászatot és a természet-
járást.

A vendégház mindkét szo-
bája kétágyas, külön fürdőszo-
bával, színes televízióval. 

A gépkocsik részére bizton-
ságos parkolást biztosítunk.

Tel.: (20) 334 4477, (20) 568 5711
4177 Földes, Újfalui út 2. 
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Vaskos fotóalbumokat nézegetünk 
Teri nénivel. A fotókról ezúttal nem 
a hat unoka mosolyog ránk, hanem 
rőtbarna csemegék kelletik magu-
kat cukorcsipkés ruhában: kétlovas 
szekér, egymást karoló szerelmesek, 
turbékoló galambpár, betlehemi jele-
net, sőt a debreceni Nagytemplom… 
mind-mind grillázsból. A földesi 
Szalontai Józsefné csaknem huszonöt 
éve formázza kézművesalkotásokká a 
grillázsmasszát. „Csak cukor és dió, 
semmi más nem kell hozzá” – ma-
gyarázza, majd elborzadva meséli, 
hogy vannak, akik dió helyett olcsó 
földimogyorót használnak, vagy akár 
még zsemlemorzsát is tesznek a cu-
kormasszába, hogy ezzel is faragjanak 
a hozzávalók árából. Az ilyen grillázs 
azonban fekete és egynemű, az íze 
pedig az avas diót idézi, szemben 
a vörhenyesbarna, diódarabokkal 
tarkázott, omlós-ropogós valódi 
grillázzsal. 

Az édes álmok megvalósítása 
alkotói leleményt igényel: a grillázst 
deszkán nyújtják, szabdalják, majd 
olvasztott cukorral illesztik egymás-
hoz a lapokat. A 1gurákat gipszből 
készült, nedves vászonnal kibélelt for-
mába öntik, a díszítés pedig művészi 
gonddal formált cukormáz. A grillá-
zsosok fesztiválokon és az interneten 

Tekintete mosolyog a négyszög-
letes szemüveg mögött, s már első 
kérdésemre is a zavar szemernyi 
jele nélkül válaszol. Nem, ő nem 
az a típus, aki nyugdíjas korára az 
otthonülést választja. Nem arra szü-
letett. „Mindig is szerettem benne 
lenni mindenben, s egész életemben, 
még munka mellett is ott voltam, ahol 
csak tudtam” – meséli. Ha megkérjük, 
beszéljen a hobbijáról, megkérdezi, 
melyikről. Tagja a kertbarát körnek, 
a vadásztársaságnak, verseket ír, s 
mindezek mellett kiváló szakács is. 
Ahol egy szerveződés vagy esemény, 
ott Joó Gyula bácsi is felbukkan. 
„Csak alkalom és jókedv kell mind-
ezekhez” – mondja, s neki el is 
hisszük, hiszen készült már vadász-
eseményről vers is, nóta is, no meg a 
1nom ebéd sem maradt el, a társaság 
nagy örömére. „Az ételkészítés szere-
tete egészen gyermekkoromig megy 
vissza. Hárman voltunk 1útestvérek, 
s én inkább bátyámat beszéltem rá a 
1zikai munkára, jómagam a konyhát 
választottam, így ragadt rám valami.” 
Ez bővült ki később, s a család szaká-
csa ma már nemegyszer 100-120 em-
bernek főz. A Debreceni Virágkarne-
válon büszkén állt helyt Földes, Gyula 

bácsi birkapörköltjével. S bár a recept 
nem titkos, azóta sem akadt olyan, aki 
úgy el tudta volna készíteni, mint ő. 
Hogy mi a kedvenc étele? „Mindegy 
az, csak húsos legyen, fér1embernek 
az kell.” És hogy a receptekből vagy 
versekből készül-e gyűjtemény? Nem 
tudjuk, de azt igen, mit üzen ez az 
életvidám, tapasztalatokkal teli ember 
a földesieknek: „Tartsák tiszteletben 
egymást, az érdek ne válassza szét a 
barátságokat, tudjanak összefogni, s 
együtt küzdeni – ez a legfontosabb.”

Szirák Eszter – Szigethalom

csereberélik ötleteiket – Teri néninek 
is van weblapja (szalontaine-terike.
gportal.hu), saját készítésű digitális 
fotókkal, nagyi létére ugyanis nem 
félt kedves mestersége szolgálatába 
állítani a modern technikát.

A földesi grillázsszobrász szíve-
sen megosztja fortélyait másokkal, 
jóllehet a mégoly elhivatott kuktát 
is érhetik meglepetések. Egyik ta-
nítványa, mikor először találkozott 
ezzel a régi időket idéző cukrászati 
nyersanyaggal, döbbenten kiáltott fel: 
jesszusom, ez ennyire forró?!

Szabó Judit Nikoletta – Budapest

Szabó Zsolt, a Földesi Titán SE 
sportolója erőemelő és az „erős em-
ber” sportág kiválósága. 2008-ban 
az országos bajnokságon egyéniben 
és párosban is Magyarország legerő-
sebb embere lett, világkupaversenyen 
pedig 5. helyezett. Szeretne eljutni az 
Arnold Schwarzenegger által alapí-
tott, Ohióban évente megrendezett 
Arnold Classic nevű versenyre, ahova 
a világ tizenkét legjobb versenyzőjét 
hívják meg erőemelés, „erős ember” 
és testépítés kategóriában. Magyar 
sportoló ide még nem jutott el.

„Kemény sportok ezek, egy edzé-
sen sok tonnát mozgatunk meg. 
Én mindig a terhelhetőség határán 
dolgozom. Az arany középutat kell 
megtalálnom, amíg még nem sza-
kadnak le az izmok, de fejlődnek. 
Nagyon sok sérülést láttam már, 
ezek borzalmasak. Ilyenkor egy kicsit 
megrendül a sport iránti bizalmam, 
de arra gondolok: ami nem öli meg 
az embert, az megerősíti, tovább kell 
menni. Sok helyen jártam Európában, 
ahova a sport nélkül nem jutottam 

Magyarország legerősebb embere

volna el. Nehéz az élvonalba kerülni. 
Eddig egyszerűen jelen voltam, részt 
vettem, de most már kezdenek ellen-
félnek tekinteni. 

32 éves vagyok, négy éve csiná-
lom; ebben a sportban az embernek 
tíz-tizenöt éve van” – mondta el 
kérdésünkre a sportoló, aki azt vallja, 
hogy az élet más területein is teljesíte-

Alkalom és jókedv kell
mindenhez

ni kell, akárcsak a sportban. Családja 
és munkája ugyanúgy harmonikus, 
mint a sportélete.

A költséges sport speciális eszkö-
zöket, cipőt, védőfelszerelést igényel, 
amihez a támogató Agromarkt KQ. 
és a Szepy Művek segítségével jut 
hozzá.

Hársfalvi György – Gyenesdiás

Csak cukor és dió…

A Földesi Hírlap különszáma
2008. szeptember

Szerzők:
a földesi  újságíróképzésen részt vevő hallgatók.
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megye), Nagy Erzsébet Szentendre (Pest megye), 
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